
 
 
     
 
 
 
 
 
 
 

 
Informe del rector 

 
 
 
 

 
Document informatiu 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

        
 

3 de juny de 2014 



Informe del rector al Consell de Govern.  
3 de juny de 2014 

 

Des de la incorporació del meu equip al govern de la UPC a principis de desembre de 2013, el 
principal problema amb què ens hem trobat, que ens ha portat més hores de dedicació, i que 
es troba lluny d'estar resolt és la situació econòmica de la Universitat. 

Ens vam proposar definir un pressupost realista i complir-lo al peu de la lletra per no generar 
dèficit. En aquest objectiu, hem trobat la comprensió i la col·laboració dels diversos sectors de 
la Universitat, un fet que vull agrair públicament. Com segurament ja sabeu pels mitjans de 
comunicació, el conseller d'Economia i Coneixement, Andreu Mas-Colell, va fer recentment 
unes declaracions on afirmava que ens podem qualificar d'afortunats si el pressupost del 
sistema universitari per a l'any 2015 no és inferior al del 2014. Per justificar aquestes 
declaracions, al·legava una manca de finançament de la Generalitat de Catalunya des de 
l'Estat, així com la impossibilitat de seguir obtenint recursos propis amb la realització d'actius 
immobiliaris. 

Un problema afegit al pressupost restrictiu d'enguany és la gestió de la tresoreria que s'ha 
complicat considerablement atès que el 2013, i amb el vist-i-plau del ministeri corresponent, 
es va endarrerir el pagament de l'IRPF de les nòmines per un valor del 77,5% de total, en total 
uns 31 milions d'euros. Aquestes facilitats es van acabar el passat gener. A partir d'aleshores 
ens hem vist obligats a pagar el mes en curs i també el més endarrerit amb els corresponents 
interessos. Des de la Secretaria d'Universitats i Recerca han col·laborat amb la UPC en aquest 
retorn inesperat abonant, paulatinament, el deute que tenien reconegut amb la UPC al seu 
pressupost.  

Per resoldre aquests problemes estem actuant en dues direccions: d'una banda estem 
gestionant una ampliació de les pòlisses de crèdit, de l'altra, i tal com ja vam anunciar en el seu 
moment, estem fent una anàlisi del patrimoni de la UPC amb l'objectiu de valorar quin és 
aquell del qual ens podem desprendre a canvi d'uns ingressos adequats per a la Universitat,  la 
qual cosa ens hauria de permetre obtenir finançament suficient. Avui teniu a la documentació 
del Consell de Govern el dossier inicial que s'ha elaborat per fer una valoració econòmica dels 
immobles escollits i oportunament s'informarà de com evoluciona aquest tema.   

El cas és que així com estem fent un seguiment exhaustiu sobre el pressupost, també ho estem 
fent amb la tresoreria, on hem detectat moltes oscilacions en funció  dels cobraments i 
pagaments als que hem de fer front. En aquesta anàlisi hem vist que la tresoreria podria sofrir 
considerablement mentre no haguem realitzat part de l'actiu immobiliari del qual disposem. 
Tot fa pensar que per evitar problemes greus, haurem d'establir mesures específiques de 
control i seguiment dels pagaments. 

 

 

 



Generalitat de Catalunya 
En el marc de la renegociació que s’està duent a terme en relació amb el Campus Diagonal-
Besòs han continuat els contactes amb la Secretaria d’Universitats i Recerca i la Direcció 
General d’Universitats. Aquesta renegociació té a veure amb dos elements clau, d’una banda 
el contingut i la governança del campus i, d’una altra, amb les condicions de finançament del 
projecte. Confio poder portar una proposta d'acord el proper Consell de Govern del mes de 
juliol.  
 
Consell d’Universitats i Conferència de Rectors de las Universitats Espanyoles (CRUE) 

El dia 30 d’abril s'ha difós una declaració conjunta, promoguda per la CRUE, en la qual els 
rectors demanen la finalització de les mesures excepcionals que afecten l’estudi, l’activitat 
docent i la recerca. En aquest sentit, les universitats de Barcelona han fet una roda de premsa 
a la UB per difondre aquest comunicat. 
Posteriorment, el 15 de maig va tenir lloc la reunió de l’Assemblea General de la CRUE. Es va 
presentar el document elaborat pel Grup de Treball sobre el Model d’Universitat i la Reforma 
del seu Govern. El text, que contempla diverses opcions en els punts discrepants, queda com 
un element més per al debat quan l'ocasió política ho permeti. 
 
Consell Interuniversitari de Catalunya (CIC) 
El 7 de maig va tenir lloc la reunió de la Junta del CIC en la qual es va presentar un informe 
sobre el sistema d’acreditació del requisit d’una tercera llengua en títols oficials, un informe 
sobre l’actuació de les comissions del CIC de març a maig de 2014, així com la modificació dels 
Estatuts de l’Institut Català d’Avaluació de Polítiques Públiques. El CIC va aprovar també 
l’actualització de la programació universitària per als cursos 2013-2014 i 2014- 2015 i de les 
places de nou accés per al curs 2014-2015. 
 
Sobre l’acreditació de la tercera llengua s'ha de prendre una decisió en la propera reunió del 
CIC i tot apunta a que si bé es mantindrà l'exigència del nivell B2, també hi haurà solucions 
alternatives a aquest requisit.  
 
Prèviament, el secretari general d’Universitats, Antoni Castellà, va informar els rectors sobre la 
situació de les converses entorn el Pla Serra-Hunter que s’estan duent a terme amb els 
ministeris d’Educació i d’Hisenda, una situació no resolta i que preocupa greument les 
universitats ja que suma a l’asfíxia per manca de recanvi generacional, l’ofec en la captació de 
talent.  
 
Associació Catalana d’Universitats Públiques (ACUP) 
Assistència a l’assemblea general de l’Associació Catalana d’Universitats Públiques (ACUP) del 
29 d’abril que tenia el següent ordre del dia: 

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior 
2. Informació de les Jornades Catalunya Futura al Monestir de Poblet (9 i 10 de maig) i 
properes activitats Plataforma CTI 
3. Informació del conveni de les universitats amb el Parlament de Catalunya 
4. Informació del viatge institucional conjunt SUR-ACUP al sistema universitari i de recerca de 
Califòrnia 
5. Informació dels projectes inclosos en el conveni 2014 amb la Secretaria d’Universitats i 
Recerca 
6. Proposta i aprovació, si s’escau, del conveni UPC-ACUP pel traspàs de la GUNi. Integració i 
proposta de treball pels propers mesos 
7. Proposta de creació de grups de treball específics al si de l’ACUP 



8. Presentació i aprovació, si s’escau, del balanç i el compte de resultats de l’ACUP de l’any 
2013 
9. Torn obert d’intervencions 
 
 
Consell UPC - Barcelona Arch 
El 29 d'abril es va constituir aquest Consell que formen els directors de l’ETSAB, l’ETSAV, 
l’EPSEB  i els   departaments més vinculats.  Els temes tractats van ser els següents: 

• Anàlisi de necessitats específiques: l'encàrrec docent, el rol del professorat associat, 
estudis de paisatgisme. 

• Iniciatives horitzontals: World Sustainability Building congress, actes paral·lels al 
congrés; participació en la jornada Transició vers un nou model energètic. 

 
Consell Social 

Reunió del ple del Consell Social (5 de maig de 2014). Podeu consultar els acords a 
https://www.upc.edu/normatives/butlleti-upc 
 

Patronats 
Reunions de patronats d’ens vinculats. Des de la darrera reunió del CG s’han reunit els 
patronats de l’Institut de Ciències Fotòniques (ICFO), del CetAQUA i d’Ubuntu. En el cas 
d’Ubuntu, s’ha procedit a l’extinció d’aquesta fundació per raons econòmiques.  
També va tenir lloc la reunió del patronat del B_Tech. Durant la sessió es va informar 
sobre el ritme de construcció dels edificis A, C i I i es va aprovar el pressupost de 2014 
d’aquest ens encarregat de la gestió de la construcció del Campus. Cal informar que la 
UPC ha reduït la seva aportació a aquesta fundació en un 50%. El rector i la gerent de 
la UPC van assistir igualment a la reunió del patronat del Consorci del Campus Diagonal 
Besòs, en qualitat de convidats. 
 

Escola de Doctorat  
Durant la reunió de la Junta del dia 13 de maig va tenir lloc votació del nou director. La 
persona que proposa el rector és el professor Francesc Sepulcre, però l’elecció no es 
va poder fer efectiva per falta de quòrum. Per tal de resoldre la situació es va convocar 
un nou període per a l’elecció de tres dies (8,9 i 10 de maig) que tampoc es va 
aconseguir la participació necessària. S’ha proposat una nova data per a les votacions i 
confiem que aquesta vegada sí, hi haurà quòrum per a l’elecció. 
 

 
Altres activitats 

 
• Reunió amb el CEO del KIC Innoenergy, Diego Pavía. 
• Reunió amb el professor Lluís M. Llanes  
• Reunió amb el director de l’FME, Jordi Quer, i amb el professor José Luis Díaz Barrero. 
• Reunió amb la directora de l’ETSEIB, Neus Cònsul. 
• Reunió amb representants de la plataforma per a la Integració de l’EUETIB a la UPC. 
• Reunió amb el professor Daniel Guasch (Càtedra d'Accessibilitat) amb l’assistència del 
vicerector de Comunitat, Acció Social i Sostenibilitat, Joan Puigdoménech. 
• Assistència a la presa de possessió del director de l’Institut de Tècniques Energètiques 
(INTE), Youri Koubychine. 
• Assistència a la presa de possessió de Samuel Galceran com a director del 
Departament d’Enginyeria Elèctrica. 

https://www.upc.edu/normatives/butlleti-upc


• Assistència a la presa de possessió de Joan Gispets, com a director de l’Escola d’Òptica 
i Optometria de Terrassa. 
• Assistència a la presa de possessió de Lourdes Reig, reelegida directora de l’Escola 
d’Agricultura de Barcelona. 
• Visita al Laboratori de Nanoenginyeria i reunió amb el professor Ramon Alcubilla amb 
l’assistència del vicerector de Recerca, Fernando Orejas. 
• Assistència a la Junta d’Accionistes d’Universia. 
• Creació de dues noves spin off: Mediatg Platforms i Smart Engineering. 
• Reunió amb la directora de les Beques CONACyT, Dolores Sánchez, amb l’assistència 
del vicerector de Política Universitària, Sisco Vallverdú. 
• Reunió amb la directora general d’ESADE, Eugènia Bieto, amb l’assistència del 
vicerector de Política Universitària, Sisco Vallverdú. 
• Assistència al Consell de Govern del Consorci de Serveis Universitaris de Catalunya 
(CSUC).   
• Assistència a la inauguració de la 3a Jornada Minera a l’EPSEM. 
• Reunió amb Isabel Buesa, directora general d’Endesa Catalunya a l’entorn de la 
Càtedra UPC Victoriano Muñoz Oms. També ha tingut lloc la reunió del Consell Assessor de la 
Càtedra i prèviament una entrevista amb José Ramon Esteve, director de Distribució d’Endesa, 
Francisco Guarner , president del Consell Assessor, i Sebastià Olivella, director de l’ETSECCPB. 
• Visita, conjuntament amb el president del Consell Social Ramon Carbonell, a l’ETSETB i 
reunió amb l’equip directiu. 
• Reunió, conjuntament amb el president del Consell Social Ramon Carbonell i la gerent 
Olga Lanau, amb part de l’equip directiu de l’ETSECCPB. 
• Reunió amb l’equip directiu de la FIB, conjuntament amb el president del Consell Social 
Ramon Carbonell i la gerent Olga Lanau. 
• Assistència al Consell de Govern del CIMNE. 
• Visita a l’Institut de Bioenginyeria de Catalunya (IBEC) i reunió amb el seu director, 
Josep Samitier. 
• Reunió amb el síndic de greuges de la UPC. 
• Signatura de la Declaració ‘Cap a la segona reindustrialització del Vallès occidental’ que 
impulsen agents socials de la comarca entre els quals hi ha universitats, patronals, sindicats, 
cambres de comerç... 
• Assistència a l’acte de concessió de la medalla d’or de la ciutat de barcelona a l’Escola 
Politècnica Superior d’Edificació de barcelona. 
• Assistència a l’acte de lliurament de les beques Santander. 
• Reunió amb el director general de Cetaqua, Tomas Michel sobre el fons corporatiu 
Vento, vinculat al Grup Agbar. 
• Reunió amb el tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Barcelona, Antoni Vives; el gerent 
d’Habitat Urbà, Albert Civit, i Jordi Bosch, gerent de la Fundació BTech. Assisteix també la 
gerent de la UPC, Olga Lanau. 
• Assistència a la trobada anual dels alumni de la FIB. 
• Assistència a la 3a Jornada UPC Alumni. Prèviament, havia tingut lloc la reunió del 
Consell UPC Alumni. 
• Assistència a les jornades Catalunya Futura que organitza l’ACUP. La declaració 
d'aquestes jornades es pot trobar a la URL: http://www.upc.edu/saladepremsa/al-dia/mes-
noticies/declaracio-de-poblet-sobre-el-mercat-de-treball   
• Conveni marc EPSVG amb l’Associació Cluster Packaging 
• Assistència al lliurament dels premis Abertis a l’ETSETCCPB. 
• Reunió amb la delegació de la Universitat xinesa del Petroli de Beijing. 



• Assistència a les celebracions del 2on aniversari de la creació de l’Spanish-Sino Campus 
i assistència a la signatura d’un conveni de mobilitat entre la Universitat de Tongji i l’ETSAB. 
 

Properes reunions del Consell de Govern. 

16 de juliol, Consell de Govern extraordinari 

21 de juliol, Consell de Govern 


